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ي�ك  سياس�ي|حالا  گ�روه 
مرحله مشخص شد. يك سال 
و يك هفته ديگر كش�ور ش�اهد برگزاري دو انتخابات 
مهم خواهد بود؛ انتخابات هاي مجلس خبرگان رهبري 
و مجلس دهم. با اصراري كه وزارت كش�ور براي تعيين 
زم�ان برگ�زاري انتخابات مجلس ش�وراي اس�امي 
و خب�رگان رهب�ري دارد مي ت�وان تاش ه�اي جدي 
اين وزارتخانه براي تمهيد مقدمات نخس�تين تجربه 
انتخاباتي دولت يازدهم را مشاهده كرد؛ تاش هايي كه 
سعي بر اين دارد كه مس�وولان اين وزارتخانه، حداقل 
زمان يك س�اله اي را جهت آمادگي ب�راي اين آزمون 
در پيش روي خود داش�ته باش�ند. س�خنگوي وزارت 
كشور اين بار زمان پيشنهادي ارسال شده را به شوراي 
نگهبان براي تاييد نهاي�ي اعام كرد؛ روزه�اي 7 و 14 
اسفند 94. هرچند حسينعلي اميري با اعام اين تاريخ 
گفت كه موضوع در مرحله كارشناسي است و به محض 
توافق وزارت كشور و شوراي نگهبان از طريق رسانه ها 
اعام خواهد شد اما تنها س�اعاتي پس از اين سخنان، 
ابراهيميان، س�خنگوي ش�وراي نگهبان از تعيين روز 
7 اس�فند 94 براي برگزاري همزمان انتخابات مجلس 
شوراي اسامي و خبرگان رهبري خبر داد. سخنگوي 
وزارت كش�ور در ادام�ه درب�اره برگ�زاري همزم�ان 
انتخابات مجلس ش�وراي اس�امي و خبرگان رهبري 
و برنامه ريزي هاي مرب�وط به آن نيز گف�ت: در رابطه با 
مجلس ش�وراي اس�امي براس�اس قانون هيات هاي 
اجرايي و هيات هاي نظارت تشكيل مي شود. هيات هاي 
نظارت مربوط به شوراي نگهبان است و توضيح كامل آن 
را بايد از سخنگوي اين شورا پيگير شد. هرچند موضوع 
برگزاري انتخابات در صدر اهميت خبرها قرار داش�ت 
اما سوالات متنوع خبرنگاران، نشست خبري اميري را 
به موضوعات متعددي كش�اند. زمان تعيين شده براي 
استعفاي مسوولان وزارت كش�ور كه قصد شركت در 
انتخابات دارند، مس�اله ريزگردها كه چند روزي است 
ميهمان ناخوانده استان هاي جنوبي كشور شده است، 
لايحه احزاب و همچنين جايگاه احزاب در انتخابات و 
گنجانده شدن آن در سياست هاي كلي انتخابات مورد 
بحث در مجمع تشخيص مصلحت نظام از جمله مواردي 
بودند كه اميري در نشست خبري خود اشاره اي به آنها 
داش�ت. به گزارش ايرنا، گزيده پاسخ هاي حسينعلي 

اميري به سوالات خبرنگاران در ادامه مي آيد: 
 در برگزاري انتخابات مجلس خبرگان رهبري وزارت 
كشور صرفا مجري انتخابات اس��ت و برگزاري آن با انتخابات 

مجلس شوراي اسلامي و رياست جمهوري متفاوت است. 
 دستور وزير كشور درباره استعفاي مسوولاني كه قصد 
حضور در انتخابات س��ال آينده را دارند از تاريخ يك اس��فند 
93يك موضوع داخلي اس��ت و مربوط به مديران سياس��ي 
وزارت كشور اس��ت و كاري به دس��تگاه هاي ديگر ندارد. اين 
دستور شامل شهرداران نمي ش��ود چرا كه شهرداران توسط 
شوراي اسلامي شهر انتخاب مي شوند و تابع قانون خواست 

خود هستند ، بنابراين اين استعفا شامل حال آنها نمي شود. 
 وزارت كش��ور تنها متولي ريزگردها نيس��ت. وزارت 
كشور سازمان مديريت بحران را تحت پوشش دارد كه بودجه 
مستقل ندارد. تنها گزارش هايي را تهيه مي كند و بعد از ارجاع 

به وزارت كشور تصميم گيري هاي لازم انجام مي شود. 
 موضوع ريزگردها بايد در سطح بالاتري از وزارتخانه ها 
تصميم گيري ش��ود و آنچه دولت ابلاغ كند حتما در وزارت 
كشور انجام مي شود. ضمن اينكه قرار اس��ت با رياست وزير 
كشور هفته آينده جلسه مديريت بحران با موضوع ريزگرد ها 
تش��كيل و تصميمات لازم دس��تگاه هاي مختلف راجع به 
ريزگرد ها بررسي ش��ود. ريزگرد موضوعي است كه در بستر 
زماني 10 تا 15 ساله از زمان جنگ تحميلي اتفاق افتاده و هم 
منش��أ داخلي و هم خارجي دارد، از پديده طبيعي ريزگردها 

نبايد استفاده سياسي كرد. 
 يكي از ب��ركات دهه فجر 93 برق��راري امنيت بود. در 
سالروز پيروزي انقلاب اسلامي )22 بهمن( امنيت برقرار بود 
و هيچ گزارش سوءامنيتي در هيچ كجا، چه در مرزها و چه در 

كشور گزارش نشد و اين امري شايسته است. 
 نشست مشترك اقتصاد مقاومتي سوم و چهارم اسفند 
با حضور سفرا و وزيران كش��ورهاي همسايه برگزار مي شود. 
در اين همايش راهكارهاي اقتصاد مقاومتي و همكاري لازم 

كشورمان با كشورهاي همسايه به بحث گذاشته خواهد شد. 
 پيش نويس س��ند امنيت زنان و ك��ودكان تهيه و به 
معاونت زنان رياست جمهوري ارسال شد و قرار است پس از 

تاييد نهايي به هيات دولت ارايه شود. 
 وزارت كشور نگاه مساوي به همه جريان هاي سياسي 
در انتخابات دارد و تاكيد آقاي رحماني فضلي نيز به برگزاري 
انتخاباتي با شكوه و بي طرفانه بدون حواشي است. بايد با مردم 
صادقانه گفت وگ��و كرد و آنان حق دارن��د از همه تصميمات 
دولت مطلع باش��ند. تا آخر اسفندماه بايد همه جابه جايي ها 
در امر انتخاب��ات صورت گيرد تا دولت بتوان��د براي برگزاري 

انتخابات در تمام سطوح مستقر شود. 
 قانون لايحه احزاب بسيار مهم است و نسبت به قانون 
فعلي نوآوري هاي زيادي دارد. ما از معاون اول رييس جمهور 
آقاي جهانگيري خواس��ته ايم كه اين لايحه خ��ارج از نوبت 
بررس��ي ش��ود. ما در اين زمينه با مجلس هم همكاري هاي 

خوبي داشته ايم. ما دنبال موازي كاري نيستيم و علاقه داريم 
در مسيري حركت كنيم تا زمينه براي فعاليت احزاب فراهم 
شود. نمي توانم پيش بيني كنم كه اين لايحه به انتخابات سال 

آينده برسد. 
 مشابه تدوين سياس��ت هاي كلي انتخابات در مجمع 
تشخيص مصلحت نظام، در وزارت كشور تهيه شده است. اما از 
آنجايي كه سياست هاي كلي نظام بر قوانين عادي اولويت دارد 
ما صبر كرده ايم تا اين سياست ها به تصويب مجمع تشخيص 
مصلحت و رهبري برسد س��پس در چارچوب آن سياست ها 

برنامه ريزي ها صورت گيرد. 
 اكنون در مجمع تش��خيص مصلحت پيشنهادهايي 
درباره توجه به جايگاه احزاب و حتي طراحي مكانيزمي براي 
راي دادن ب��ه احزاب در انتخابات مجلس مطرح ش��ده كه ما 

طرفدار اين پيشنهادات هستيم. 
 به دليل بررسي بودجه در مجلس نمايندگان مجلس 
نتوانستند در جلسه كميسيون ماده 10 حضور يابند. از زمان 
تش��كيل دولت يازدهم نيز تاكنون 21 پروانه فعاليت احزاب 
صادر شده، 19 مجمع عمومي سالانه احزاب برگزار شده است 

و اكنون ما 35 تقاضاي تاسيس حزب را داريم. 
 كميسيون ماده 10 احزاب تش��ريح كرده كه احزاب با 
تسهيلات مناسب تري تاسيس شوند و بنده بر اين باورم كه 
تعداد و كميت اح��زاب نبايد معيار و ملاك ق��رار بگيرد چرا 
كه رويكردها بايد به نحوي باشد كه ما در كشور شاهد ايجاد 
احزاب قوي و تاثيرگذار در ش��رايط سياس��ي كشور و تربيت 

نيروي انساني مناسب و مطلوب باشيم. 
 موضوع اح��زاب را در جلس��ات متع��دد و همچنين 
كميس��يون سياس��ي و دفاعي مورد توج��ه ق��رار داديم و با 
توجه به تعريف جايگاه مناس��ب براي احزاب و دفاع احزاب از 
كانديداهاي شان پيشنهاد شد كه حتي برخي صندلي هاي 
مجلس به احزاب تعلق گيرد. ما معتقديم خيلي از هزينه هايي 
كه حاكمي��ت راجع به انتخاب��ات مي دهد اگر م��ا يك نظام 

انتخاباتي حزبي داشتيم اين هزينه ها مربوط به احزاب بود. 
 استاندار اس��تان مركزي تا اين لحظه منصوب نشده و 
اين استانداري توسط سرپرست اداره مي شود. هنوز در مرحله 
بررسي هستيم و اسامي اي كه در رس��انه ها مطرح مي شود 

صرفا گمانه زني است. 
 خبر جديدي درباره استعلامات حزب اتحاد ملت ايران 
وجود ندارد. اگر اين استعلامات مثبت باشد هيچ مشكلي براي 

صدور مجوز وجود ندارد. 

نشست خبري

تاريخ پيشنهادي وزارت كشور براي برگزاري انتخابات تاييد شد

هفتم اسفند 94، انتخابات مجلس شوراي اسلامي و خبرگان

امريكايي ها شجاعت اصلاح مسير پرونده هسته اي ايران را داشته باشند 
رييس دفتر رييس جمهوري ارجاع پرونده هس��ته اي ايران به شوراي امنيت را »يك اشتباه 
بزرگ« خواند و گفت: امريكايي ها بايد شجاعت اصلاح مس��ير را داشته باشند. به گزارش پايگاه 
اطلاع رس��اني رياس��ت جمهوري، محمد نهاونديان در ديدار دبيركل وزارت امور خارجه نروژ با 
تشريح روند مذاكرات ايران با گروه 1+5 و فرصت بزرگ كنوني تاكيد كرد: ارجاع پرونده هسته اي 
ايران به شوراي امنيت، يك اشتباه بزرگ بود و اكنون كه روشن شده ايران به دنبال سلاح هسته اي 
نيست، تمام محدوديت ها بايد برداش��ته ش��ود. رييس دفتر رييس جمهوري همچنين گفت 
پيشرفت علمي و تكنولوژيك به نماد غرور و افتخارملي ايرانيان تبديل شده و دولت از دستاورد 
دانشمندان كش��ور در همه فناوري هاي نو دفاع مي كند. نهاونديان ادامه داد: جمهوري اسلامي 
ايران هرجا كه لازم بوده در كنار همسايگان براي مبارزه با خشونت و افراطي گري قرار گرفته است 

و در مورد داعش نيز اين ايران بود كه قبل از همه به ياري ملت و دولت عراق ش��تافت. سرپرست 
نهاد رياست جمهوري ضمن ابراز خرسندي از حضور هيات نروژي در قم براي شناخت دقيق از 
اسلام گفت: اشتباه بزرگ غرب، عدم ش��ناخت از حقيقت انقلاب اسلامي به عنوان يك پديده و 
الگويي مثبت در تلفيق معنويت و مدرنيسم بود؛ اين ايران بود كه جمهوريت را با اسلام آشتي داد 
و نشان داد كه ارزش هاي ديني و دستاورد هاي بشري سازگار يكديگرند. نهاونديان همچنين با 
استقبال از گسترش روابط كش��ورمان با اعضاي اتحاديه اروپا، گفت: ايران داراي موقعيت ممتاز 
جغرافيايي، ظرفيت هاي فراوان در حوزه اقتصادي و البته نيروي انساني فرهيخته است و توجه 
استراتژيك رييس جمهوري به اجراي طرح هايي نظير اتصال راه آهن چين به اروپا از طريق ايران و 

همكاري هاي منطقه اي، مي تواند نقطه اتصال شرق با غرب و نويد آينده اي مملو از همكاري باشد. 
خبر
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سياست

گروه سياسي| پيگيري افشاي اسامي دريافت كنندگان 
كمك هاي مال��ي محمدرضا رحيم��ي وارد ف��از جديدي 
ش��د. حالا كميس��يون اصل نود هم وارد گود ش��ده است، 
همان كميس��يوني كه نايب رييس اش گفته بود پيگيري 
موضوع كمك هاي مالي رحيم��ي به 170 نامزد نمايندگي 
مجلس هشتم ربطي به آن ندارد. رييس اين كميسيون اما 
ديروز حرفي كاملا متفاوت زده اس��ت. حرف از درخواست 
كميس��يون اصل نود از مراجع ذي صلاح براي اعلام اسامي 
است، البته به شرطي كه مشخص شود خلافي صورت گرفته 
است. با چنين درخواس��تي پيگيري ها براي افشاي اسامي 

170 نفر وجهي رسمي تر پيدا خواهد كرد. 

كمك هاي مالي رحيمي و موضع سه گروه از نمايندگان
پيگيري هاي درخواست كنندگان افشاي اين اسامي تا 
حالا به جاي خاصي نرسيده است. با اين حال سه روز پيش 
كمال الدين پيرموذن در اظهارنظري بر حجم اتهامات اين 
موضوع افزود و گفت كه بر اس��اس اس��نادي كه در اختيار 
دارد برخي نامزدها در مقطع انتخابات س��ال 86 بين 30 تا 
90 ميليون تومان كم��ك مالي از رحيم��ي دريافت كرده 
بودند. با اين وج��ود هنوز ن��ه او و نه فردي ديگ��ر از آن 22 
نماينده اي كه در نامه هايي جداگانه از روس��اي قواي مقننه 
و قضاييه درخواس��ت كرده بودند، درباره اين ادعاي جديد 
توضيح تكميلي ارايه نكرده اند. ه��ر چند ادعاي پيرموذن با 
فاصله يكي، دو روز در قالب گمانه زني هايي در همين رابطه 
مطرح شد. از جمله غلامعلي جعفرزاده است كه با تاكيد بر 
ابعاد گسترده  دريافت پول توسط نمايندگان از محمدرضا 
رحيمي گفته است: »به جد بر اين باورم كه اگر در اين زمينه 
كنكاش بيشتري شود، هزينه كرد دولت سابق در انتخابات 
و مداخله آن براي كسب كرسي هاي مجلس بسيار بيشتر 
از اينها ب��وده اس��ت. « در برابر اين مجموع��ه از نمايندگان 
مجلس، عده ديگري كه غالب��ا از چهره هاي متنفذ جريان 
اصولگرا هس��تند نگاه ديگري به موضوع داشتند. از جمله 
محمدرضا باهنر در اين باره گفته ب��ود كه »اين طور مطرح 

شده كه آقاي رحيمي پولي گرفته و آن 
را به تعدادي از كانديداها داده است، مثلا 
به هر كانديدا از اين مي��زان پول به طور 
ميانگين 5 ميليون مي رسد كه اين مبلغ 
5 درصد هزينه هاي شان است، احتمالا 
كانديداها هم نمي دانس��تند منشأ اين 
پول ناپاك است. « بعد از آن هم غلامعلي 
حداد عادل با بيان اينكه اين اقدام 170 
نماينده غيرقانوني نبوده، گفت: »اينكه 
اين پول و منشأ آن كجا بوده را نمايندگان 

خبري نداشته اند اما كمك جريانات سياسي براي پيروزي 
در انتخابات از نظر كمك انتخاباتي امري بوده كه از روز اول 
انقلاب تا امروز رس��م بوده و هيچ نماينده اي را نمي شود به 
دليل دريافت كمك انتخاباتي از يك جريان مورد سرزنش 
قرار داد. اين نمايندگان تصور اين را داشته اند كه منشأ اين 
پول سالم اس��ت و بعدا اين اتفاقات رخ داد. « در ميانه اين دو 
جريان گروه سومي از نمايندگان هم قرار دارند كه معترض 
انتشار اس��امي خود در برخي ش��بكه هاي اجتماعي تحت 
عنوان دريافت كنندگان كمك هاي مالي محمدرضا رحيمي 
هستند. گروهي كه در جلسه روز يكشنبه مجلس در تذكري 
جمعي از وزراي اطلاعات و دادگستري خواستند تا موضوع 

انتشار اين نام ها در شبكه هاي اجتماعي را پيگيري كنند. 

ورود اصل نود؛ آغاز بررسي هاي جدي تر
در ميانه اين وضعي��ت تا حالا همه درخواس��ت ها و 
اظهارنظرها وجهي غيررس��مي داش��ت. حالا اما با ورود 
كميسيون اصل نود به ماجرا به نظر مي رسد بايد منتظر 
اتفاقاتي جدي ت��ر بود. دي��روز محمد عل��ي پورمختار، 
رييس كميس��يون اصل 90 در گفت وگو ب��ا ايلنا تاكيد 
كرد: »ش��كايت برخي نمايندگان در مورد افرادي كه از 
محمدرضا رحيم��ي در مجلس پول درياف��ت كرده اند، 
امروز ب��ه كميس��يون اصل 90 واصل ش��ده و م��ا براي 
روشن ش��دن ابعاد اين موضوع، اس��تعلام هاي لازم را از 

مراجع ذي صلاح انج��ام خواهيم داد. 
« اين درخواس��ت مي توان��د متفاوت 
از درخواس��ت 23 نماينده تلقي شود 
كه خواس��تار افش��اي اس��امي شده 
بودند. محمدعلي پورمختار در پاسخ 
ب��ه اظهارنظ��ر يك��ي از اعض��اي اين 
كميسيون كه رس��يدگي به شكايت 
از نماين��دگان دريافت كنن��ده وج��ه 
از محمدرض��ا رحيم��ي را وظيفه اين 
كميسيون ندانسته بود، تصريح كرد: 
»وظايف و قوانين ناظر بر كميس��يون اصل 90 روش��ن 
و شفاف اس��ت، لذا ترديدي وجود ندارد كه رسيدگي به 
طرز كار مجل��س و نمايندگان جزو وظاي��ف اصلي اين 
كميسيون اس��ت. « يك روز پيش از سخنان پورمختار، 
حميد رسايي نايب رييس كميسيون اصل 90 در پاسخ 
به س��والي در مورد 170 نماينده اي ك��ه از رحيمي پول 
دريافت كرده اند و اينكه آيا از آنها به كميسيون اصل 90 
شكايتي ش��ده يا خير، گفته بود: »تا اين لحظه خبري از 
اين موضوع ندارم و مطلع نيس��تم كه چنين شكواييه اي 
به كميسيون رسيده باش��د. اما وظيفه اصلي كميسيون 
اصل 90 رس��يدگي به ط��رز كار دستگاه هاس��ت و اين 
مورد چيزي نيست كه اين كميس��يون به آن رسيدگي 
كند. مرجع رس��يدگي كننده به اين موضوع قوه قضاييه 
اس��ت. « بعد از اي��ن موضع گي��ري برخ��ي نمايندگان 
سعي كردند پاسخ رس��ايي را بدهند. از جمله غلامعلي 
جعفرزاده كه در همين رابطه ب��ه خبرگزاري ايلنا گفت: 
»وظايف كميسيون اصل 90 قابل تفسير به راي نيست 
و اگر موضوعي در زماني به ضرر ما باش��د و ما براس��اس 
آن بگويي��م اين م��ورد ج��زو وظايف كميس��يون اصل 
90 نيس��ت، مورد پذيرش جامعه نخواهد بود. همان ها 
كه امروز قايل به ط��رح موضوع ش��كايت از نمايندگان 
متخلف در پرونده محمدرضا رحيمي در كميسيون اصل 
90 نيس��تند، در برهه اي س��خنراني يك نماينده را كه 

خلاف جهت گيري هاي سياس��ي آنها بود، قابل طرح در 
كميسيون اصل 90 مي دانستند، اما حالا براساس منافع 

خود اين موضوع را قابل طرح نمي دانند.«

پيگيري كميسيون، پافشاري نمايندگان
با اين حال كاملا روشن است كه هيچكدام از اين پاسخ ها 
نمي تواند جاي موضع گيري ديروز محمد علي پورمختار را 
بگيرد. جايگاه او به عنوان رييس كميسيون اصل 90 مجلس 
ق��دري موضوع پيگي��ري كمك ه��اي انتخاباتي رحيمي 
را متفاوت مي كند. پ��ور مختار ديروز ع��لاوه بر واكنش به 
سخنان حميد رسايي در مورد رسيدگي به پرونده يادشده 
در مراجع قضايي، گفته است كه: »اصل موضوع در مراجع 
قضايي نيز مطرح شده و اين مراجع اگر تشخيص دهند اين 
امر خلاف قانون بوده، به اين موضوع رس��يدگي مي كنند 
اما اين مساله نافي رس��يدگي به اين موضوع در كميسيون 
اصل 90 نيس��ت. « اين نماينده مجلس نهم تصريح كرده: 
»بررس��ي پرونده محمدرضا رحيمي در مورد مجلس در 
كميسيون اصل 90 باب ديگري از رسيدگي به اين موضوع 
را خواهد گشود كه به طرز كار و عملكرد نمايندگان در اين 
باره مربوط خواهد شد. « پورمختار با تاكيد بر اينكه ليست 
منتشره در برخي رسانه ها در مورد اعلام اسامي نمايندگان 
پول گرفته از محمدرضا رحيمي ليس��ت دقيق و درستي 
نيست، اظهار كرد: »برخي نمايندگاني كه اسامي شان در 
ليست يادش��ده وجود داش��ته، از دريافت چنين وجوهي 
اعلام بي خبري كردند و به همين منظور ما منتظر پاس��خ 
به استعلام ها از مراجع ذي صلاح براي رسيدگي به موضوع 
خواهيم بود. « اينكه كميس��يون اص��ل 90 در نهايت چه 
خواهد كرد كس��ي نمي داند. اما 23 نماينده اي كه روز بعد 
از انتش��ار نامه رحيمي خطاب به احمدي نژاد كه در آن به 
موضوع پرداخت پول به برخي نامزدهاي انتخابات مجلس 
هشتم اشاره كرده بود، خواستار افش��اي اسامي اين افراد 
ش��دند حالا تاكيد مي كنند كه همچنان بر خواسته خود 

پافشاري خواهند كرد.

گ�روه سياسي|حجت الاسلام والمسلمين علي يونسي از 
رفتارهايي كه با برخي گروه هاي سياسي در جامعه مي شود 
انتقاد دارد. او مي گويد كه »ضد انق��لاب در ايران نماند؛ ضد 
انقلاب ه��ا، مجاهدين خلق و س��لطنت طلب ها بودند كه در 
ايران نماندند. لذا ما دعواها و رقابت هاي داخلي مان را نبايد در 
اصل انقلابي بودن يا طرفدار جمهوري اسلامي بودن دخالت 
دهيم. ممكن اس��ت دو نفر با هم اختلاف داش��ته باشند، اما 
هيچ گروهي حق ندارد كه ديگران را خارج از انقلاب بداند. اين 
مرزبندي ها وغيريت سازي هايي كه به مرور زمان شكل گرفت، 
به ما ضربه زد. ما بايد همه ايرانيان و حتي آنهايي را كه خارج 
از ايران هستند به انقلاب دعوت كنيم. هيچ كس حق ندارد 
ولايت فقيه را از آن خود بداند؛ ولايت فقيه و قانون اساس��ي 
ارزش هايي هستند كه ملت ايران آفريده است، مادامي كه اين 
ارزش ها براي همه باش��د، مي توانيم پيش رويم. « به گزارش 
مهر، دس��تيار ويژه رييس جمهور در اق��وام و اقليت ها درباره 
بايدها و نبايدهاي امروز هم توصيه هايي دارد و مي گويد كه»ما 
بايد برگرديم به 22 بهمن و پيام اصلي امام. ما بايد همگي زير 
چتر ولايت فقيه باشيم و هيچ كس حق ندارد ولايت فقيه را از 
آن خود بداند. ولايت فقيه و قانون اساسي ارزش هايي هستند 
كه ملت ايران آفريده و براي همين است كه هيچ نهاد، ارگان، 
ش��خص يا حزبي حق ندارد آن را محدود به يك گروه خاص 

كند. اين ارزش ها براي همه است؛ مادامي 
كه براي همه باشد، مي توانيم پيش رويم. 
الان بعضي جناح ها خود را انقلابي و بقيه را 
خارج از انقلاب مي دانند. اشتباه مي كنند 
اي��ن بزرگ ترين ضرب��ه را ب��ه جمهوري 
اس��لامي مي زند كه بخش عظيمي از اين 
مملكت را خارج از انقلاب بدانيم. اختلاف 
سليقه و اختلاف سياسي بوده و لازم است 
باش��د.« وي در ادامه تاكيد ك��رد كه »اگر 
تقواي سياس��ي باش��د، بردباري سياسي 

داش��ته باش��يم و همديگر را تحمل كنيم، اي��ن اختلاف ها، 
رقابت مثبت است. چنانچه اگر محدود به يك حزب و جناح 
كرديم، مش��كل اصلي ما شروع مي شود. « يونس��ي در ادامه 
خاطرنشان كرد: »بزرگ ترين اشتباه اصلي احمدي نژاد اين 
بود كه احس��اس كرد نه به اصلاح طلبان وابستگي دارد نه به 
اصولگرايان. او گفت من حزبي ن��دارم، خودم آمدم و مملكت 
را اداره مي كنم. اگرچه با س��كوي اصولگرايان پ��رواز كرد، اما 
خود او به آنان ضربه زد و خيال مي كرد، مي تواند جريان سومي 
ايجاد كند.« او اما از اقدامات دولت سابق هم انتقاد دارد و تاكيد 

مي كند كه »توزيع پول به عن��وان يارانه، 
فساد، بيكاري و بي مسووليتي مي آورد. يك 
كشاورزي كه زحمت مي كشيد، ما به جاي 
اينكه وس��يله در اختيارش بگذاريم، به آن 
پول داديم. ما بايد به آن روستايي ابزار كار 
مي داديم تا توليد بيشتر كند. نه اينكه پول 
نقد بدهيم بيايد بازار جنس بخرد. اين كارها 
در كوتاه مدت، محبوبيت مي آورد اما در دراز 
مدت به اقتصاد ما لطمه مي زند و نه تنها اين 
دولت، بلكه  دولت هاي ديگر هم نمي توانند 
اين يارانه را قطع كنند. اقتصاد كشور از يارانه ها ضربه اساسي 
خورد؛ ضربه اي كه موجب شد بخش مولد ما كارايي اش را از 
دس��ت بدهد. اينكه ما بايد فقر را از بين ببريم، درست است. 
مهم ترين رسالت دولت، از بين بردن فقر است اما از راه توليد 
نه واردات. اينكه ما نفت را بفروشيم، جنس را از چين بياوريم، 
تنها بازار چين را آب��اد كرده ايم. «وي همچنين هرگونه اقدام 
دولت در مورد انتخابات مجل��س آينده مي گويد كه »حضور 
من و تركان در جلسه شوراي مش��ورتي اصلاح طلبان كذب 
اس��ت. تاكنون نه يك بار از ما دعوت شده اس��ت و نه يك بار 

شركت كرده ام. اين همايش هاي انتخاباتي اصلاح طلبان كه 
مرتب تشكيل مي شود، تاكنون كجا ديده ايد كه من حضور 
پيدا كرده و س��خنراني داش��ته باش��م؟« وي در ادامه افزود: 
»طرفداران دولت خودشان ممكن است فعاليت داشته باشند 
و قطعا سازمان دهي دارند و كارهاي انتخاباتي مي كنند. مثلا 
طرفداران دولت در س��فر آقاي روحاني به اصفهان حماس��ه 
آفريدند. چه كسي اين همه جمعيت را براي استقبال از آقاي 
روحاني سازمان دهي كرد؟ خب همين طرفداران دولت بودند 
ديگر. اما ما به عنوان نيروهاي دولت نمي توانيم در انتخابات 
ورود داشته باش��يم. چنانچه اگر هر زمان مسووليت دولتي 
از دوش مان برداش��ته شود، ممكن اس��ت فعاليت انتخاباتي 
داشته باشيم. چنانچه اگر من در انتخابات رياست جمهوري 
يك سمت دولتي داش��تم، قطعا يك گوشه اي مي نشستم و 
فعاليت انتخاباتي نمي كردم و امروز نيز چون كه عضو دولت 
هستم، نمي توانم يك كار سياسي و انتخاباتي انجام دهم. «اگر 
چنانچه دولت انتخابات را خوب برگزار كند، امانتداري كند و 
س��لامت انتخابات را تضمين كند، مردم به گروه هاي تندرو 
راي نمي دهند بلكه به گروه هاي معتدل و عاقل راي مي دهند 
و مردم از هر عنصر تندرو، از هر گروه و گرايشي كه باشد، روي 
خوشي نشان نخواهند داد و انتخاب آقاي روحاني نيز بهترين 

دليل براي حرفم است. 

افزايش احتمال افشاي اسامي 

ورود كميسيون اصل نود به موضوع كمك هاي مالي رحيمي

سوژه روز

واكنش روز

رييس مركز مطالعات راهبردي و آموزشي وزارت كشور:

تاييد پيش نويس لايحه احزاب در انتظار راي مجلس
گروه سياس�ي| يك ماه و نيم بعد از آنكه رييس كميسيون ش��وراها و امور داخلي 
مجلس تهديد كرد در صورت نرس��يدن لايحه احزاب به مجلس، بهارستاني ها طرح 
احزاب را ادامه خواهند داد، رييس مركز مطالعات راهبردي و آموزش��ي كش��ور گفت 
كه »پيش نويس لايحه احزاب تدوين ش��ده و در انتظار راي مجلس شوراي اسلامي و 
تاييد قوه مقننه هستيم.« موضع ساماندهي وضعيت احزاب يكي از مباحثي بود كه در 
سال اول عمر دولت يازدهم تقابل هايي ميان پاستور و بهارستان را رقم زد. مجلسي ها 
خودشان براي س��اماندهي احزاب طرحي در دست بررسي داشتند كه نهايتا به دليل 
اشكالات اساسي به كميسيون تخصصي برگردانده ش��د. طرح مجلسي ها در بيرون 
بهارستان هم انتقادهاي زيادي خصوصا در بين اصلاح طلبان برانگيخته بود. دولت اما 
در قامت مهم ترين منتقد اين طرح ظاهر شد و وزارت كشور طرح مجلس براي اصلاح 
قانون احزاب را غيركارشناسي دانست. آن هم در شرايطي كه خود اين وزارتخانه سخت 
مشغول تهيه لايحه اي با همين هدف بود. مشكل لايحه دولت اما تاخير آن در ارسال 
به مجلس بود. وزارت كشور اوايل شهريور ماه درخواس��ت كرده بود طرح مجلس در 
خصوص ساماندهي احزاب را به مدت سه ماه مسكوت نگه داشته شود تا دولت لايحه 

خود را در اين زمينه ارايه كند.
 اما وقتي از آن زمان بيش از چهار ماه گذشته بود صبر امير خجسته، رييس كميسيون 
شوراها و امور داخلي مجلس هم سر آمد و در نيمه دي ماه گفت: »لايحه دولت نرسيد؛ 
مجلس طرح احزاب را ادامه مي دهد.« در همان روزها بود كه وزير كشور در نامه اي به 
رييس مجلس اعلام كرد: »پيش نويس لايحه احزاب به اتمام رس��يده و تقديم دولت 
ش��ده و اميدواريم بعد از تصويب به مجلس فرستاده ش��ود.« حالا يك ماه و نيم هم از 
آن تاريخ گذشته كه اصغر افتخاري، رييس مركز مطالعات راهبردي و آموزشي كشور 
گفته است: »تدوين اين لايحه از زمان روي كار آمدن دولت يازدهم با توجه به تاكيدات 
رييس جمهور بر گس��ترش فعاليت هاي احزاب در دس��تور كار بوده كه اميدواريم در 

موعد مقرر به تصويب برسد.«
 رييس مركز مطالعات راهبردي و آموزش��ي كش��ور ديروز در نشس��ت مشترك 
خبري با س��خنگوي وزارت كش��ور تاكيد ك��رده: »اين لايح��ه داراي ويژگي ها و 
برجستگي هايي اس��ت كه در آن از نظرات تشكل هاي سياس��ي نيز استفاده شده 
و اميد اس��ت طي تش��ريفات قانوني مبناي عمل ق��رار گيرد.« افتخ��اري درباره 
بازگشايي خانه احزاب هم گفت: »طرح پيش��نهادي در مورد فعاليت خانه احزاب 
تهيه ش��ده و با تاييد وزير كش��ور به عنوان طرح پيش��نهادي در دس��تور كار اين 

وزارتخانه قرار دارد.«
 رييس مركز مطالعات راهبردي و آموزش��ي كش��ور همچنين از تدوين پيش نويس 
سند چشم انداز راهبردي وزارت كش��ور خبر داده و گفته: »اين سند در جهت تكريم 
ارباب رجوع و نشاط سياسي تهيه ش��ده و در دس��تور كار قرار گرفته تا نهايي شود.« 
وي همچنين در خصوص طرح نظام جامع انتخاباتي گفته: »بررسي اين طرح به مركز 
مطالعات راهبردي و آموزشي وزارت كشور ابلاغ شده و در اين زمينه هم پيشنهاداتي 
مطرح شده اما همزمان، مجمع تشخيص مصلحت نظام نيز وارد اين موضوع شده است؛ 
پس ما صبر كرديم تا اين سياست هاي كلان ابتدا در مجمع تشخيص مصلحت تصويب 
ش��ود تا پس از آن، در قالب اين سياس��ت ها به موضوع انتخاب��ات بپردازيم. ما اكنون 

پيشنهادهاي خود را به وزير كشور داده ايم.«

همه كانديداهاي اعزام به فضا 
در بازديد حس��ن روحاني از نمايش��گاه آخرين دستاوردهاي 
عظيم فناوري فضايي كشور كه در سالن اجلاس سران برگزار 
شد، اعلام شد قرار است فضاپيماي حامل فضانورد ايراني سال 
آينده به فضا پرتاب ش��ود. معمولا براي انجام هركار مهمي در 
جهان از افراد معروف و مش��هور اس��تفاده مي كنند. گفتيم در 
تاريكخانه ببينيم اگر در ايران هم بخواهند از آدم هاي مشهور 

استفاده كنند چه كساني بيشترين راي را مي آورند: 
-  محمود احمدي نژاد: بي شك خيلي ها خواستار اعزام او 
به فضا خواهند بود چون در صورتي كه او به فضا اعزام ش��ود و درگير امور فضايي شود 
ممكن است هم فكر بازگشت به منصب به س��رش نيفتد، هم به جاي مديريت جهان، 

روياي مديريت فضا به سرش بزند. تازه ممكن است رحيم مشايي را هم با خودش ببرد. 
-   بيب: البته اين بيب با بيب ناشي از صداي بوق توماني هفت صنار فرق دارد. اين بيب 
يك آقايي اس��ت كه ما در تاريكخانه نمي توانيم اس��مش را ببريم. ايشان از سوي خيلي ها 
كانديداي اول اعزام به فضاست چون وقتي برود فضا ديگر اينجا نيست و همين كه اينجا نباشد 
خودش خيلي است. البته قبلا به ايشان اجازه ندادن تا همين آفريقاي جنوبي خودمان برود و 

سر مزار نلسون ماندلا حاضر شود حالا اينكه مي گذارند برود فضا خودش بحثي است. 
-  حميد درخشان: آرزوي قلبي بس��ياري از پرسپوليسي ها اين است كه ايشان را 
بفرستند فضا و لااقل تا بازگشتش از فضا بي خيال پرسپوليس شود. مي گويند قرار شده 
به محض اينكه او به فضا اعزام شد اسم تيم را عوض كنند تا وقتي برگشت دچار پديده 

چال اسكندرون شود و نتواند تيمش را تشخيص دهد و دوباره مربي اش شود.
-  محمد مايلي كهن: او هم براي اعزام هواداران پر شوري دارد. حسنش اين است كه وقتي 
برگردد خيالت راحت است با دست پر مي آيد و كلي مطلب از خاطرات فضانوردي اش مي نويسد. 

چهار روز رفت زندان مي خواست كتاب بنويسد يعني برود فضا كتاب خاطرات نمي نويسد؟ 
-  دكتر ظريف: او خودش خيلي راغب اس��ت برود فضا. مي گويد من از دست اين 

منتقدان بايد سر به بيابان بگذارم. خب فضا كه خيلي بهتر از بيابان است. نيست؟

شهيدي شهرام 

تاريكخانه

تماس تلفني اردوغان با احمدي نژاد
 رييس جمهور تركيه در تماس تلفني ب��ا محمود احمدي نژاد 
درگذشت والده وي را تس��ليت گفت. به گزارش تسنيم، رجب 
طي��ب اردوغان رييس جمه��ور تركيه، سه ش��نبه ش��ب در تماس تلفني ب��ا محمود 
احمدي نژاد، مراتب تسليت و همدردي خود را به مناسبت رحلت والده ماجده وي ابراز 
كرد. وي در اين تماس تلفني، از خداوند متعال براي والده مكرمه رييس جمهور سابق 
طلب رحمت و مغفرت و براي بازماندگان صبر و اجر آرزو كرد. احمدي نژاد نيز متقابلا از 
آقاي اردوغان براي ابراز همدردي با ايشان قدرداني كرد و عزت و سلامتي ملت و دولت 

تركيه را از خداوند متعال خواستار شد. 

پديده شانديز متوقف نمي شود 
وزير دادگس��تري گفت: فعاليت هاي شركت س��رمايه گذاري 
پديده متوقف نخواهد ش��د. ب��ه گزارش ايرنا، حجت الاس��لام 
مصطف��ي پورمحمدي گف��ت: دفاتر پديده از اين جهت بس��ته ش��ده ك��ه هيچگونه 
سپرده گذاري جديدي صورت نگيرد. او گفت: فعاليت سپرده گذاران قبلي مشكلي ندارد 
و فعاليت هاي اين شركت براي هميشه متوقف نمي شود. او در خصوص سوالي مبني بر 
برخي شايعات در مورد انتساب شركت پديده به يكي از نزديكان دولت گذشته گفت: اين 
مساله شايعه است و البته چند بخش خصوصي بوده اند كه با يكديگر ارتباط داشته اند. او 
ادامه داد: توسعه بي رويه جذب سرمايه و افزايش س��هام اين شركت غيرقانوني بوده و 
ارزش افزوده سهام كه افزايش پيدا كرده، مورد اشكال است. به گفته وي پرونده در حال 

بررسي و اقدام است.

پيدا و پنهان

گزارش

دولت و برنامه هايي كه براي انتخابات »ندارد«

لايحه حقوق 
شهروندي با جداول 

پيشنهادي مردمي نزد 
رييس جمهور 

معاون حقوق��ي رييس جمهور با 
اش��اره به لايحه حقوق ش��هروندي، 
اظهار ك��رد: تاكنون ح��دود 2000 
ايميل و 200 مقاله علمي و پژوهشي 
در مورد حقوق شهروندي به معاونت 
حقوقي رييس جمهور رسيده است. 
به گزارش ايس��نا، اله��ام امين زاده با 
اش��اره به اتمام روند بررس��ي لايحه 
حقوق شهروندي در معاونت حقوقي 
رياست جمهوري، خاطرنشان كرد: ما 
در معاونت حقوقي رياست جمهوري 
اصلاحات مورد نظر را اعمال كرديم 
پيش��نهادات  تم��ام  همچني��ن  و 
دريافت��ي را در قالب ي��ك جدول به 

رييس جمهور ارايه كرديم. 
وي با بي��ان اينكه ح��دود 2000 
ايميل و 200 مقاله علمي و پژوهشي 
درباره حقوق ش��هروندي در معاونت 
حقوق��ي رياس��ت جمهوري دريافت 
كرده ايم، اظه��ار كرد: پيش��نهادات 
دريافت��ي اعم��ال ش��ده و ج��داول 
ص��ورت  ب��ه  م��ردم  پيش��نهادي 
موضوع بندي هم��راه ب��ا اصلاحات، 
خدمت آقاي رييس جمه��ور تقديم 
شده است تا ايش��ان پس از بررسي در 
مورد تصويب لايحه حقوق شهروندي 

تصميم گيري كند. 
گفتن��ي اس��ت لايح��ه حق��وق 
ش��هروندي از آذرماه س��ال گذشته 
تقديم رييس جمهور ش��ده است اما 
هنوز سرنوش��ت نهايي آن مشخص 
نيست كه قرار است به صورت لايحه به 
مجلس شوراي اسلامي  تحويل داده 
شود يا آنكه تنها به عنوان يك منشور 
اخلاقي مورد توجه دولتم��ردان قرار 

بگيرد.

سردار جزايري:

 هيچ اختلاف و بدبيني 
 ميان اقوام ايراني 

وجود ندارد 
فرمانده ق��رارگاه جنگ نرم گفت: 
اقوام و مذاهب مختلف ايراني با اتحاد 
و اتفاق حول مح��ور نظام و رهبري به 

اعتلاي كشور مي انديشند. 
س��ردار  مه��ر،  گ��زارش  ب��ه 
سيدمسعود جزايري ،معاون ستادكل 
نيروهاي مس��لح و فرمان��ده قرارگاه 
جن��گ ن��رم در واكن��ش ب��ه برخي 
اظهارنظرهاي غيرواقعي و نسنجيده 
پيرامون وضعيت اقوام و اقليت ها در 
كش��ور گفت: اقوام و مذاهب مختلف 
ايراني ب��ا اتحاد و اتف��اق حول محور 
نظام و رهب��ري به اعتلاي كش��ور و 
ارزش ه��اي دين��ي، مل��ي و انقلابي 
مي انديش��ند و در اين راه حماس��ه 

آفرين بوده اند.
 وي افزود: اينكه برخي اش��خاص 
در تلاش براي تصويرس��ازي غلط از 
وضعيت و مطالبات اقوام و اقليت هاي 
مذهبي در كشور باشند اقدامي ناپسند 
اس��ت و زمينه هاي رضايت دشمنان 

ايران عزيز را فراهم مي آورند. 
س��ردار جزايري ب��ا بي��ان اينكه 
بين اقوام ايران��ي هيچ گونه بدبيني و 
اختلاف��ي وجود ن��دارد، تصريح كرد: 
اقوام و طوايف ايراني با هر نوع آيين و 
فرهنگي دژ مستحكم و پشتوانه اصلي 
نظام به شمار مي روند و همواره آزادانه 
و مصم��م در راه ع��زت و س��ربلندي 
كش��ور همت كرده و با برخورداري از 
حقوق ش��هروندي برابر، براي حضور 
و نقش آفريني در عرصه هاي مختلف 
فرهنگي، سياس��ي، امنيتي، دفاعي 
و اجتماعي نيز با هي��چ مانعي روبه رو 

نبوده اند. 
فرمان��ده ق��رارگاه جن��گ ن��رم 
افزود: اق��وام، طواي��ف و اقليت هاي 
مذهبي در طول 36 سال اخير نشان 
داده اند كه نس��بت ب��ه توطئه هاي 
ضدانقلاب و دشمنان ايران اسلامي 
هوش��يار و آگاه هس��تند و در مواقع 
خط��ر و تهدي��د از جمل��ه آنچه در 
دوران جن��گ تحميل��ي پيش آمد، 
سلحش��ورانه ب��ه دف��اع از مصالح و 

منافع ملي پرداخته اند. 
وي در پاي��ان تاكي��د ك��رد: بهتر 
است آقايان با پرهيز از سطحي نگري، 
ان��رژي خ��ود را معطوف ب��ه راهبرد 
تقويت وحدت بين اق��وام و مذاهب و 
خدمت صادقانه به م��ردم و نيز ايفاي 
مس��وليت هاي خطير قانون��ي خود 
سازند و از ارايه تحليل ها و تصويرهاي 
غيرواقع��ي و گمانه هاي ش��خصي و 
اختلاف برانگيز پرهيز كنند و گفتمان 
رهب��ري را در اين راس��تا نصب العين 

خود قرار دهند. 

0930-0651
يارانه بايد به همه اقش��ار جامعه تعلق بگيرد مگر اينكه هر كسي با خواسته خودش 

انصرف بدهد. 
0913-2143

چرا به كاركنان حق الزحمه اي صدا و سيماي مراكز استان ها و شهرستان ها هيچ گونه 
عيدي و پاداش آخر س��ال و هيچ گونه مزايا و حقوقي در شان آنها و كارهاي مهمي كه 

خالصانه و دلسوزانه انجام مي دهند داده نمي شود؟
0913- 4069

روزنامه وزين اعتم��اد! بايد قبول كرد كه ع��ده اي خ��اص در روز 22 بهمن با طرح 
ش��عارهاي جناحي و انحرافي قصد تضعيف دولت منتخب مردم را دارند چون اساسا با 
خواست مردم مشكل دارند و هشدار رييس جمهور با علم به اين موضوع مطرح شده ولي 

حيف كه هيچ نيروي بازدارنده اي در مقابل آنها وجود ندارد. 
0913- 2143

آقاي روحاني! آيا اط��لاع داريد هر بيمه ش��ده اصلي بيمه اختي��اري بابت تمديد 
دفترچه اش ماهيانه بايد حدود يك صد و شصت هزار تومان و سالانه حدود دو ميليون 

تومان پول بيمه بپردازد؟


